
1/4

Máme brát Davos Forum vážně?
putin-today.ru/archives/199287

Od 15. do 19. ledna 2024 se v malém švýcarském alpském Davosu tradičně konal 54. ročník Světového
ekonomického fóra.

V nemainstreamových médiích má tato událost poněkud zlověstný obraz: světové elity se sešly, aby
diskutovaly o tom, jak a čím v novém roce terorizovat obyčejné lidi. Je jasné, že takové problémy lze jen
stěží vyřešit za čtyři dny, navíc povahu politické a ekonomické interakce mezi velmocemi a korporacemi
nelze nazvat přátelskou spoluprací proti řadovým dělníkům. Jednou během pandemie byl V. V. Putin
dotázán na celosvětové spiknutí Covid, proti čemuž důvodně namítl, že vlády největších zemí nebyly
schopny dosáhnout dohody v žádné kontroverzní otázce, takže pro takové spiknutí neexistuje žádný
základ. Na druhé straně vidíme projev skutečné shody mezi západními zeměmi ohledně podpory
kyjevského režimu či perzekuce ruské kultury. I to je určitý druh konspirace, protože realizace této politiky
je veřejnosti prezentována jako nezávislý postoj různých zemí, ale je jasné, kdo je jejím iniciátorem,
zákazníkem a příjemcem.

Světové ekonomické fórum je akce s pompézním názvem. Sami Švýcaři píší, že „se stala téměř hlavní
událostí mezinárodní politiky a ekonomiky... Co do významu může Davoskému fóru konkurovat snad jen
každoroční zářijové zahajovací zasedání Valného shromáždění OSN v New Yorku“. Pro Švýcarsko to
může být hlavní událost, ale pro zbytek světa se fórum již dlouho proměnilo v zpolitizovaná shromáždění.
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Tato akce se poprvé konala v roce 1971 a poté měla jiný, skromnější název – „European Management
Symposium“. Jednalo se o soukromé zařízení evropských společností zabývajících se globální
konkurencí. Fórum bylo v prvních letech své existence podporováno nejen švýcarskou vládou, ale i
strukturami vznikající EU, neboť již tehdy byly v Evropě síly, které se chtěly, ne-li vymanit z pod křídel
Ameriky, pak alespoň snížit svou závislost na Washingtonu. Po maršalizaci, za studené války, se Evropa
vlastně proměnila v odrazový můstek pro globální konfrontaci se SSSR, což některým zdejším
vládnoucím vrstvám nevyhovovalo. Zpočátku byl tedy Schwabovým duchovním dítětem nervové centrum
evropského soukromého kapitálu, sousedící s oficiálními institucemi evropské integrace.

Pravda, je třeba poznamenat, že tendence Evropy získat nezávislost na Spojených státech za posledních
padesát let se zatím nejzřetelněji a skutečně nejúspěšněji projevila pouze zavedením evropské měny na
rozdíl od dolaru. Dnes se zdá, že vysocí představitelé EU pracují pro Washington, začlenění mnoha
východoevropských zemí do Unie se stalo „trojským koněm“, po roce 2022 se evropská ekonomika stala
téměř více závislou na Spojených státech než v 50. letech a řeči o vytvoření evropské armády zmizely v
ničem uprostřed kvílení o posílení NATO proti Ruské federaci. Washingtonu se tedy daří obratně
zastavovat evropskou státní spolupráci, pokusy o ekonomickou izolaci a pokusy o vojensko-politickou
integraci.

 
V 70. letech fórum aktivně vstoupilo na „světovou scénu“, byla podepsána spolupráce s agenturou OSN
UNIDO ak účasti byli přizváni Číňané. Od roku 1982 se na okraj fóra začala konat neformální setkání
představitelů států. Švýcaři hrdě píší, že jejich „Světové ekonomické fórum se stalo největší nevládní
organizací na světě, která jako první přitáhla ke spolupráci nejuzavřenější země, jako je komunistická
Čína“.
V roce 1987 dostalo fórum svůj současný název, ale nešlo o „překročení evropských hranic a dosažení
globálního měřítka“, jak se uvádí v oficiální historii organizace, ale o jeho převzetí euroatlantickými silami,
které podporovaly globalizaci. Od 90. let 20. století Světové ekonomické fórum je dodnes think-tankem
globalistického kapitálu, především amerického. Díky jeho akcím dochází k něčemu jako „synchronizaci
hodinek“ mezi firemními elitami a vysokými úředníky.

Obecně, když se po skončení studené války objevila současná konfigurace světové ekonomiky a globální
politiky s dominancí Spojených států, myšlenkou fóra (po jeho transformaci z vnitroevropského) bylo
synchronizovat úsilí globálního byznysu a vlád velkých zemí o regulaci světové ekonomiky a politiky. Sám
Schwab popsal své fórum zhruba takto: světové elity se scházejí v Davosu a rozvíjejí nějakou společnou
agendu o nejdůležitějších rozvojových otázkách. Smyslem akce a každodenní práce orgánů této
organizace bylo radit, koordinovat, usměrňovat společné úsilí a obecně zefektivňovat prvky světové
ekonomiky a politiky prostřednictvím ovlivňování a komunikace s obchodními kapitány a představiteli
států. A teoretického zdůvodnění samotné agendy, zobecnění zkušeností, zkrátka ideologického
nasycení této koordinace se ujal sám Schwab se svým konceptem „odpovědného kapitalismu“. O této
pozoruhodné postavě a jejích nápadech si můžete přečíst samostatně v článku  „Revoluce, na kterou
všichni čekají .

Program fóra vypadá asi takto: V 90. letech 20. století. Diskutovalo se o otázkách globalizace a
hospodářské krize. V roce 2000. — otázky průmyslového rozvoje, nových technologií a hospodářských
krizí. V roce 2010 - stejná „čtvrtá průmyslová revoluce“, zavádění informačních technologií, zhoršení
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mezinárodní situace a krize. Na začátku roku 2020. — pandemie, krize kolapsu globalizace a globální
eskalace. A neustále se diskutuje o problémech životního prostředí.

Obecně, pokud velmi stručně shrneme okruh problémů, které se fóra týkají, pak jsou to: 1) jak se vyhnout
ekonomickým krizím, 2) jak udržet zavedený světový řád, 3) jak pokračovat v globalizaci v zájmu Západ.
Často se na fóru také řešily otázky sociální stability v rámci zemí, tedy 4) jak předcházet sociálním
explozím a revolucím.

Nemá smysl brát ohled na otázky životního prostředí, jsou politicky bezvýznamné a v kontextu této
události krajně nesmyslné. O ekologii je třeba porozumět tomu, že Evropané za posledních sto let
znečišťovali své životní prostředí tak nezodpovědně, že se ani jediné celosvětové setkání v Evropě
neobejde bez diskuse o tomto zásadním předmětu všeobecné pozornosti.

Za 54 let a několik generací ekonomů, manažerů, politiků, expertů, analytiků atd. nebyli schopni přijít na
nic chytrého a užitečného v žádné z výše uvedených otázek. V rámci fóra je publikováno několik
významných zpráv, včetně známé zprávy o globálních rizicích. Jejich analýzy, prognózy a předpovědi
jsou méně jako vědecké prognózy. Obsah těchto dokumentů je spíše popisný a neobjektivní. A samotné
„diskuze“ na fóru téměř okamžitě získaly charakter zbytečných prohlášení a prohlášení. Představitelé
států přijíždějí do Davosu, aby promluvili o tom, co je momentálně trápí, a učinili některá politická
prohlášení. Zbývající účastníci sledují své, rovněž především mediální cíle.

Zamýšlená koordinační a usmiřovací práce fóra je rozbita heterogenními zájmy korporací a států.
Myšlenka vytvořit nadnárodní orgán, který by reguloval prvky světových ekonomických a politických
procesů s ohledem na nějaký druh světové vlády, zůstal snem již starého Schwaba.

Zatímco proamerický světový řád byl na vzestupu, politický šmrnc fóra vypadal významně, ale nyní se
událost zcela zvrhla ve shromáždění na okraji „západní civilizace“ pod rouškou své někdejší prestiže.

Nyní, když je Rusko ve fázi akutní konfrontace se Západem, zeměmi NATO a Spojenými státy, se v
našem tisku objevila vlna publikací, že EEF již není totéž, neexistovalo nic celosvětového, globálního
resp. zajímavé na tom letos, akce se zpolitizovala a zdegenerovala atd. I když v podstatě tomu tak bylo
vždy. Politická teorie, kterou Švábové prosazují posledních třicet let, je docela banální - podnikatelé by
měli být zodpovědní, neprchávat dělníky, nekazit životní prostředí, bohaté země by se měly dělit a neškrtit
chudé, vláda by měla být poctivá a nezasahovat v podnikání, a to je všechno znevýhodněné a utlačované
– seďte tiše a doufejte v to nejlepší. To vše bylo ochuceno technokratismem, který by prý samotný vývoj
technologií postupně vyřešil sociální problémy. Trik fóra spočíval v tom, že vyzval vlády i podniky, aby se
řídily jeho agendou, pak by údajně konkurence byla zdravá, konfrontace minimální atd., správná cesta ke
světové vládě reprezentované právě tímto fórem.

Přirozeně nikdo nikoho neposlouchal, a pokud poslouchal, souhlasil a podporoval pouze slovy. Ideologie
WEF je částečně prospěšná Spojeným státům jako hegemonovi, protože nahrazuje skutečný obraz
mezinárodního ekonomického a politického boje vědeckými argumenty o odpovědném kapitalismu, čtvrté
průmyslové revoluci a globálním oteplování.
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Například programový ředitel klubu Valdai T. Bordachev v rozhovoru pro Izvestija řekl:  „Pokles autority
Davoského fóra je způsoben tím, že se změnila povaha interakce jeho tvůrců se zbytkem světa. - hlavně
s Ruskem a Čínou. To už není spolupráce, to je boj. Západ bojuje o udržení svých pozic, což určuje
obsah samotné diskuse. Agenda fóra zahrnuje přesvědčování, o tom se teď nemluví – pouze tlak a
konflikty.“

Existuje však názor, že povaha interakce se nikdy nezměnila, vždy to byl boj. Nezměnil se postoj
Spojených států a Západu k Číně, Rusku a zbytku světa, ale změnil se samotný zbytek světa. Tendence
vzdorovat americké hegemonii a touha po suverenitě v něm překonaly kvalitativní skok. Částečně kvůli
vnitřnímu vývoji jednotlivých zemí včetně Ruska, částečně kvůli rozkladu Západu a oslabení amerického
systému světové diktatury.

Slábnutí Davoského fóra je spojeno s tím, že letos se večírku nezúčastnil ani předseda Xi, ani Biden, ani
Macron, ani Sunak, dokonce ani Musk a Soros. Myslím si ale, že to není způsobeno tím, že WEF
přestalo být skutečným think-tankem světových procesů, ale poklesem mediální pověsti akce.
Obyvatelstvo západních zemí si i přes snahu propagandy postupně stále zřetelněji uvědomuje vznikající
rozkol mezi jejich zeměmi (bývalé metropole) a většinou světa (bývalé kolonie a polokolonie), takže
všichni „celosvětově “ události začínají vypadat jako jakési pokrytectví. Spouštěčem toho je samozřejmě
vyloučení Ruska z WEF. Na jedné straně je fórum globální platformou pro diskusi a řešení globálních
problémů a Ruská federace v očích Západu je téměř hlavním problémem naší doby. Na druhou stranu
bylo „zrušeno“ Rusko, ale je do toho zapojena Čína, která je obviňována z tajné podpory Ruska, a
účastní se Indie, která aktivně podporuje dedolarizaci a nakupuje ruskou ropu. Fórum proto nabývá
starých obrysů parochialismu, ale už ne evropského, ale euroatlantického. Jako by se jednalo o interní
událost v Evropě a Spojených státech, na kterou byli pozváni „zlí hoši“, aby je přilákali na svou stranu. A
poslední zpráva WEF o globálních rizicích sama konstatovala definitivní smrt globalizace, fragmentaci
světové ekonomiky a politiky, což znamená, že se už nemluví o globální regulaci. Proto pokles mediální
prestiže a v důsledku toho absence „vážených hostů“.

Ale na EEF bylo široké zastoupení kyjevského režimu a celá horda šéfů amerických a britských
zpravodajských služeb. Byli zároveň zodpovědní za saturaci akce protiruskou propagandou a rétorikou.

Obecně vzato, z věcného hlediska bylo Schwab fórum vždy dost ubohou podívanou s nafouknutou
prestiží a nyní zcela vypadne z reálných ekonomických a politických mechanismů.

Anatolij Širokoborodov 
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